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Samenvatting 

Minstens één keer in de vier jaar onderzoekt de 
onderwijsinspectie ieder bestuur in Nederland. We hebben bij De 
Haagse Scholen (DHS) onderzocht of de sturing door het bestuur op 
de kwaliteit van het onderwijs op de scholen op orde is, of er sprake is 
van deugdelijk financieel beheer en hoe dit bijdraagt aan de 
kernfuncties van het onderwijs (zie Onderzoekskader 2021). 
 
Context 
Het vierjaarlijks onderzoek bestuur en scholen waarover dit rapport 
gaat, is een vervolg op een compact vierjaarlijks onderzoek in 2021, 
uitgevoerd tijdens de Coronapandemie. 
 
DHS is een groot openbaar bestuur in Den Haag met 52 scholen voor 
primair onderwijs en voor (voortgezet) speciaal onderwijs. Den Haag 
heeft een diverse populatie en kent een sterke segregatie. De grootste 
uitdaging die het bestuur benoemt is het enorme lerarentekort in Den 
Haag. Dit trekt uiteraard een sterke wissel op de kwaliteit van het 
onderwijs op de scholen. 
 
Wat gaat goed? 
We beoordelen alle drie de standaarden uit het kwaliteitsgebied 
Besturing, kwaliteitszorg en ambitie als Voldoende. 
 
DHS heeft zijn besturingsfilosofie, missie, beloftes en ambities 
vastgelegd. In ons onderzoek komt een consistent beeld over deze 
uitgangspunten in de hele organisatie naar voren. Ook is duidelijk dat 
DHS stuurt op meer samenhang en verbinding tussen de scholen en 
dat de onderlinge samenwerking stapsgewijs op gang komt. 
 
Het belangrijkste uitgangspunt in de besturingsfilosofie van DHS is: 
“Scholen in the lead”. Schoolleiders zijn integraal verantwoordelijk 
voor de kwaliteit en de financiën van hun scholen. In het systeem van 
kwaliteitszorg ligt vast wanneer en op welke manier de schoolleiders 
hierover rapporteren. 
 
In grote lijnen heeft het bestuur zicht op de kwaliteit en de resultaten 
van de scholen. De twee scholen die het bestuur heeft voorgedragen 
voor de waardering Goed hebben deze ook gekregen. 

Bestuur: De Haagse Scholen 
Bestuursnummer: 41572 
Sector: PO en SO 
 
Aantal scholen onder bestuur: 52 
(PO en (V)SO) 
 
Totaal aantal leerlingen: 
15.102 (teldatum 1-10-20) 
 
Lijst met scholen waarbij we 
verificatie-activiteiten hebben 
uitgevoerd: 
Gesprekken op de scholen: 
17JE|C1 Montessori Valkenbos 
18PQ|C1 Anne Frank 
19NQ|C1 De Gelderlandschool 
19OQ|C1 De Springbok 
19QD|C1 De Kleine Wereld 
20JE|OKE01 Eerste Nederlandse 
Buitenschool 
20JM|OKE01 De Piramide 
20KP|OKE01 De Strandwacht 
  
Gesprekken digitaal: 
19NN|C1 Houtrust 
19NW|C1 Van Ostade 
19UK|C1 Jan Ligthart 
19VB|C1 De Wissel 
19ZJ|C1 Zuidwalschool 
20IX|OKE01 Blokpoelschool 
20JC|C1 SBO De Bonte Vlinder 
26PJ|C1 Waterland 
  
Lijst met scholen met 
onderzoek naar Goed: 
17PJ|C1 Het Startpunt 
20JG|OKE02 VSO Inspecteur S. de 
Vriesschool 
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Het bestuur neemt zijn maatschappelijke verantwoordelijkheid 
serieus en investeert daar ook in. 
 
Ook is er sprake van deugdelijk financieel beheer. 
 
Wat kan beter? 
We zien bij alle drie de standaarden ruimte voor verdere verbetering. 
We noemen hier een paar voorbeelden. 
 
Het bestuur kan er strakker op toezien dat de aanzet vanuit het 
leernetwerk Burgerschap sneller tot resultaten op de scholen gaat 
leiden, zodat de scholen sneller voldoen aan de aan nieuwe wetgeving 
op dit gebied. 
 
Met een sterkere samenwerking en meer bekendheid met elkaar en 
elkaars problematiek kan het bestuur het solidariteitsgevoel tussen de 
scholen verder bevorderen. 
 
Het bestuur kan de scholen meer meenemen in wat het doet. Zo lijken 
de scholen niet goed op de hoogte van de vele inspanningen die het 
bestuur doet ten aanzien van het lerarentekort, en voelen zij zich soms 
wat in de steek gelaten. Meer communicatie door het bestuur kan dit 
mogelijk verhelpen. 
 
Wat moet beter? 
Op onderdelen van de drie standaarden is verbetering noodzakelijk.
Het zicht en de sturing op de scholen voor speciaal en voortgezet 
speciaal onderwijs moet verbeteren, zowel wat betreft de resultaten 
als het zicht op de kwaliteit van het onderwijs. Wij geven op dit 
onderdeel van de kwaliteitszorg een herstelopdracht aan het bestuur. 
Ook op de financiële verantwoording moet het bestuur enkele punten 
verbeteren en geven wij herstelopdrachten. 
  
Vervolg 
Wij hebben herstelopdrachten geformuleerd. Bij de drie 
herstelopdrachten die betrekking hebben op het verslag van de intern 
toezichthouder, gaan we ervanuit dat het bestuur het herstel 
realiseert. 
Van de herstelopdracht over de kwaliteitszorg voor het (voortgezet) 
speciaal onderwijs verwachten wij een schriftelijke verantwoording 
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van het bestuur, die wij vervolgens zullen verifiëren in één à twee 
schoolbezoeken, in principe in het derde of vierde kwartaal van 2023. 

INSPECTIE VAN HET ONDERWIJS - VIERJAARLIJKS ONDERZOEK 4/21



Inhoudsopgave 

1. 6 Opzet van het vierjaarlijks onderzoek 

2. 9 Resultaten vierjaarlijks onderzoek bestuur 

2.1. 11 Besturing, kwaliteitszorg en ambitie 

2.2. 18 Overige wettelijke vereisten 

2.3. 19 Afspraken over vervolgtoezicht 

3. 20 Reactie van het bestuur 

INSPECTIE VAN HET ONDERWIJS - VIERJAARLIJKS ONDERZOEK 5/21



Opzet van het vierjaarlijks 
onderzoek 

1 . 

De Inspectie van het Onderwijs heeft in de periode januari - mei 2022 
een vierjaarlijks onderzoek uitgevoerd bij De Haagse Scholen. In een 
vierjaarlijks onderzoek staat de volgende onderzoeksvraag centraal: 
 
Waarborgt het bestuur met zijn (be)sturing de kwaliteit op de scholen 
en is er sprake van deugdelijk financieel beheer én heeft het bestuur 
ambities gericht op de verdere ontwikkeling van de scholen en draagt 
dit bij aan de kernfuncties van het onderwijs? 
 
Specifiek voor De Haagse Scholen hebben we aanvullend de volgende 
onderzoeksvragen geformuleerd: 
Op welke wijze bevordert het bestuur dat de scholen werken aan de 
missie, de zes beloftes en drie ambities? 
Biedt het bestuur voldoende ondersteuning aan scholen met 
onbevoegde leraren en kan het op deze scholen zorgen voor Passend 
onderwijs? 
 
De hoofdvraag en de andere twee vragen hebben we als volgt verder 
gespecificeerd: 

• Zien wij de missie, beloftes en ambities, geformuleerd op 
bestuursniveau, terug op de scholen? 

• Om de voorgaande vraag verder in te kunnen vullen, zoomen we 
in op één van de zes beloften, “Wij onderzoeken en ontwikkelen 
onze kennis, houding en vaardigheden”. Zien wij dat het bestuur 
deze belofte realiseert? 

• Is het kwaliteitsbeeld van het bestuur duidelijk en volledig en 
geeft dit het bestuur voldoende en tijdige input om te kunnen 
besluiten tot bijsturen? Bevat het een beeld van de 
basisvaardigheden rekenen en taal en van het realiseren van 
Passend onderwijs? Zien wij dat het bestuur bijstuurt waar 
nodig? Zien wij dat het bestuur zorgt voor verbinding tussen de 
scholen? 

• Wat is het effect van de drie aanpakken (Werven-Behouden-
Anders organiseren) van het lerarentekort op dit tekort en op de 
kwaliteit van het onderwijs op de scholen? 

• Heeft het bestuur voldoende zicht op en kennis van de kwaliteit 
van de (V)SO-scholen? En voelen de (V)SO-scholen zich 
ondersteund door het bestuur in hun kwaliteitsontwikkeling? 

• Klopt het kwaliteitsbeeld van het bestuur bij de twee scholen die 
het bestuur voordraagt voor een onderzoek naar Goed? Kunnen 
wij de waardering Goed geven? 

 
Werkwijze en onderzoeksactiviteiten 
Het onderzoek richt zich op onderstaande standaarden op het niveau 
van het bestuur. Daarnaast spreken we vanuit het perspectief van de 
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Standaard Onderzocht 

Besturing, Kwaliteitszorg en Ambitie Besturing, Kwaliteitszorg en Ambitie 

BKA1. Visie, ambities en doelen ● 

BKA2. Uitvoering en kwaliteitscultuur ● 

BKA3. Evaluatie, verantwoording en dialoog ● 

 

kernfuncties en het stelsel met het bestuur over zijn visie en ambities. 

Om antwoord te geven op de onderzoeksvragen voeren we 
verificatie-activiteiten uit op school- en bestuursniveau. Daarbij 
kunnen we ook andere belanghebbenden betrekken. 
 
Onderzoeksactiviteiten 
Het vierjaarlijks onderzoek bij De Haagse Scholen hebben we op maat 
ingericht en bestaat uit de volgende onderzoeksactiviteiten. 

• Een startgesprek met het bestuur; 
• Gesprekken met een aantal directeuren van zowel PO- als (V)SO-

scholen over de vertaling van missie, beloftes en ambities op 
schoolniveau; 

• Een gesprek met leden van het Leernetwerk Burgerschap; 
• Een gesprek met de Bovenschoolse Directeuren over de 

instrumenten die het bestuur gebruikt in zijn kwaliteitszorg; 
• Verificatie van het kwaliteitsbeeld van het bestuur op twee PO-

scholen; 
• Gesprek over risico's en bijsturing door het bestuur op twee 

Nieuwkomerslocaties; 
• Gesprekken met directie, bevoegde en onbevoegde leraren op 

twee scholen met een bovengemiddeld percentage onbevoegde 
leraren; 

• Gesprek met vertegenwoordigers van het Haags Overleg Speciaal 
Onderwijs (HOSO); 

• Gesprekken met directie en intern begeleiders op drie (V)SO-
scholen; 

• Een gesprek met de Raad van Toezicht; 
• Een gesprek met vertegenwoordigers van de gemeenschappelijke 

medezeggenschapsraad; 
• Een tussentijds gesprek en een eerste terugkoppelingsgesprek 

met het bestuur. 
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Goed 

School 

Het Startpunt ● 

VSO Inspecteur S. de Vriesschool ● 

Onderzoeken op scholen 
Daarnaast hebben we de volgende onderzoeken op schoolniveau 
uitgevoerd: 
 
• Onderzoek op verzoek naar de waardering Goed 
We kunnen op het verzoek van het bestuur scholen onderzoeken om 
te bepalen of er sprake is van een school met de waardering Goed. Het 
bestuur heeft een verzoek gedaan voor twee scholen: Het Startpunt 
en VSO Inspecteur S. de Vriesschool. We hebben gebruik gemaakt van 
de zelfevaluatie die het bestuur ons bij zijn voordracht heeft 
toegestuurd. 
 
We publiceren aparte rapporten over de onderzoeken op 
schoolniveau. Deze rapporten zijn te vinden op onze website. Waar 
relevant verwijzen we in dit rapport naar de schoolrapporten. 

Overige wettelijke vereisten 
Deugdelijkheidseisen die niet aan een standaard in het 
waarderingskader zijn verbonden vatten we samen onder de noemer 
overige wettelijke vereisten (zie Onderzoekskader 2021). 

We onderzoeken in het schooljaar 2021/2022 in ieder geval de 
zorgplicht passend onderwijs en de vrijwillige ouderbijdrage bij elk 
vierjaarlijks onderzoek en bij ieder onderzoek op schoolniveau. 
 
Signalen 
In de voorbereiding van ieder onderzoek kijken we naar eventuele 
signalen die bij de inspectie zijn binnengekomen. Soms heeft dat 
gevolgen voor de uitvoering van het onderzoek. 
  
We hebben enkele signalen met het bestuur besproken. Dit heeft niet 
geleid tot aanvullend onderzoek. 
  
Leeswijzer 
In hoofdstuk 2 staan het eindoordeel op bestuursniveau en de 
oordelen en bevindingen op de standaarden uit het kwaliteitsgebied 
Besturing, kwaliteitszorg en ambitie. De afspraken over het 
vervolgtoezicht zijn ook opgenomen in hoofdstuk 2. 
In hoofdstuk 3 is de reactie van het bestuur op het onderzoek en 
rapportage opgenomen. 
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Resultaten vierjaarlijks 
onderzoek bestuur 

2 . 

In dit hoofdstuk geven we de resultaten weer van het onderzoek op 
bestuursniveau. 
 
Samenvattend oordeel 
In onderstaande figuur zijn de resultaten samengevat. Te zien is wat 
het eindoordeel is op bestuursniveau en de oordelen op de 
standaarden uit het kwaliteitsgebied Besturing, kwaliteitszorg en 
ambitie (BKA). 
 

We beoordelen de kwaliteit van de besturing, kwaliteitszorg en 
ambitie van De Haagse Scholen als Voldoende. 
 
We beoordelen alle drie de standaarden uit het kwaliteitsgebied 
Besturing, kwaliteitszorg en ambitie als Voldoende, maar zien ook bij 
alle de drie de standaarden ruimte voor verdere verbetering. Op 
onderdelen is die verbetering ook noodzakelijk. Om die reden geven 
wij herstelopdrachten op onderdelen van de standaarden. 
 
Wat gaat goed? 
De Haagse Scholen (DHS) heeft een Ambitiestatement (2019/2023) en 
een Sturingsvisie (januari 2021) geformuleerd, waarin zijn 
besturingsfilosofie, missie, beloftes en ambities zijn vastgelegd. In ons 
onderzoek komt een consistent beeld over deze uitgangspunten in de 
hele organisatie naar voren. In de scholen geven de schoolteams een 
nadere invulling aan de missie, beloftes en ambities van DHS. Ook is 
duidelijk dat DHS stuurt op meer samenhang en verbinding tussen de 
scholen en dat de onderlinge samenwerking stapsgewijs op gang 
komt. 
 
Het bestuur neemt zijn maatschappelijke verantwoordelijkheid 
serieus en investeert daar ook in. Voorbeelden zijn de investeringen in 
het instrument burgerschap en de grote inzet om het lerarentekort 
aan te pakken. Ook zet het bestuur zich in voor het creëren van 
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voldoende plaatsen voor nieuwkomers, zoals nu voor Oekraïense 
leerlingen. 
 
Het belangrijkste uitgangspunt in de besturingsfilosofie van DHS is: 
“Scholen in the lead”. Schoolleiders zijn integraal verantwoordelijk 
voor de kwaliteit en de financiën van hun scholen. Zij verantwoorden 
zich hierover aan het bestuur. In het overzichtelijke systeem van 
kwaliteitszorg ligt vast wanneer en op welke manier de schoolleiders 
hierover rapporteren en wanneer zij gesprekken hierover voeren met 
de Bovenschools Directeuren. 
 
In grote lijnen heeft het bestuur zicht op de kwaliteit en de resultaten 
van de scholen. De twee scholen die het bestuur heeft voorgedragen 
voor de waardering Goed hebben deze ook gekregen. 
 
Ook is er sprake van deugdelijk financieel beheer. 
 
Wat kan beter? 
Het zicht op de scholen voor speciaal en voortgezet speciaal 
onderwijs moet verbeteren, zowel wat betreft de resultaten als het 
zicht op de kwaliteit van het onderwijs. Voor alle scholen geldt dat de 
vertaling van de ambities naar concrete doelen op schoolniveau en de 
controle en sturing hierop door DHS beter kan. Ook kan het bestuur 
de solidariteit tussen scholen verder bevorderen. Wij geven op 
onderdelen van de kwaliteitszorg herstelopdrachten aan DHS. Ook bij 
de financiële verantwoording moet het bestuur nog enkele punten 
verbeteren en geven wij herstelopdrachten. 
 
Context 
DHS is een groot openbaar bestuur in Den Haag met 52 scholen voor 
primair onderwijs en voor (voortgezet) speciaal onderwijs. Den Haag 
heeft een diverse populatie en kent een sterke segregatie, wat ertoe 
leidt dat DHS weinig gemiddelde scholen heeft, maar vooral scholen 
met of een heel lage of een heel hoge schoolweging. 
De grootste uitdaging die het bestuur nu benoemt is het enorme 
lerarentekort in Den Haag. Gemiddeld is het lerarentekort bij DHS 
ongeveer 20%, maar voor sommige scholen loopt dit op tot 50%. Dit 
trekt uiteraard een sterke wissel op de kwaliteit van het onderwijs op 
de scholen. DHS spant zich, met andere partners in en buiten de 
gemeente, erg in om dit probleem aan te pakken. Helaas leveren al 
deze inspanningen nog niet genoeg op en is er meer nodig om 
blijvend te kunnen zorgen voor onderwijs van voldoende kwaliteit. 
 
Het vierjaarlijks onderzoek bestuur en scholen waarover dit rapport 
gaat, is een vervolg op het onderzoek van 2021. Op 16 februari 2021 is 
een startgesprek gevoerd met DHS. De planning was om de 
onderzoeksactiviteiten uit te voeren in de periode april – mei 2021. 
Vanwege de Covid-19 pandemie zijn de onderzoeksactiviteiten diverse 
malen uitgesteld en uiteindelijk geannuleerd. We hebben het 
onderzoek toen afgesloten als een Compacte variant van het 
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vierjaarlijks onderzoek, waarvan het rapport is vastgesteld op 29 juni 
2021 en is gepubliceerd op onze website.  

2.1. Besturing, kwaliteitszorg en ambitie 

In de onderstaande tabel geven wij de oordelen weer op de 
standaarden van het kwaliteitsgebied Besturing, kwaliteitszorg en 
ambitie. Vervolgens geven we een toelichting op deze oordelen. 
Hierbij gaan we steeds uit van de indeling in wat goed gaat, wat beter 
kan en wat beter moet. Onder het kopje "wat gaat goed" staan de 
belangrijkste redenen waarom de standaard als Voldoende is 
beoordeeld. Onder "wat kan beter" geven we suggesties waarmee het 
bestuur zijn besturing, het waarborgen van de kwaliteit van de 
scholen en het deugdelijke financiële beheer verder kan verbeteren. 
Onder "wat moet beter" geven wij herstelopdrachten voor onderdelen 
waarop het bestuur nu niet aan de wet voldoet en zich dus moet 
verbeteren. 
 
 

BKA1. Visie, ambities en doelen: 
Duidelijke visie en ambities, toetsbaarheid van doelen kan sterker. 
 
We beoordelen de standaard Visie, ambities en doelen als Voldoende. 
Wel geven we een herstelopdracht op de inrichting van het stelsel van 
kwaliteitszorg voor het (voortgezet) speciaal onderwijs (artikel 19 en 21 
vierde lid, WEC). 
 
Wat gaat goed? 
Het bestuur van De Haagse Scholen heeft een duidelijke visie op goed 
onderwijs en op de besturing daarvan. In zijn Sturingsvisie (januari 
2021) schetst het bestuur scenario’s waarlangs scholen zich kunnen 
ontwikkelen om het hoofd te bieden aan maatschappelijke 
vraagstukken als het lerarentekort, kansenongelijkheid en passend 
onderwijs. Met deze uitgangspunten laat het bestuur zien dat het zijn 
maatschappelijke verantwoordelijkheid heel serieus neemt. Dit is ook 
in alle gesprekken tijdens dit vierjaarlijks onderzoek steeds weer 
bevestigd. 
 
Het bestuur heeft zijn visie op onderwijs samen met de scholen 
opgesteld en vertaald naar ambities en zes beloften, die elke school 
waar wil maken. Het bestuur ziet erop toe dat de scholen in hun 
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schoolplannen duidelijk maken op welke wijze zij gestalte geven aan 
de zes beloften. 
 
Ook door de wijze waarop het bestuur zijn financiële middelen 
beheert en inzet, draagt het bij aan het waarborgen van de 
onderwijskwaliteit. 
 
Wat kan beter? 
Een belangrijk uitgangspunt in de besturingsfilosofie van DHS is dat 
de ‘Scholen in the lead’ zijn. Dit uitgangspunt is niet in alle gevallen zo 
duidelijk als het klinkt. Op sommige onderdelen beslist het bestuur 
(bijvoorbeeld welke eindtoets de scholen afnemen) terwijl niet voor 
alle betrokkenen duidelijk is waarom dat zo is, op andere onderdelen 
zou het bestuur wellicht meer kunnen communiceren over de 
verantwoordelijkheid en actie die het daarin neemt (bijvoorbeeld met 
de scholen die erg te lijden hebben onder het lerarentekort). Het 
bestuur heeft zelf ook onderkend dat dit uitgangspunt niet altijd 
duidelijk is of voor alle onderwerpen tot een wenselijke verdeling van 
verantwoordelijkheden leidt. Het is dan ook goed dat het bestuur op 
dit moment een onderzoek uitvoert om meer duidelijkheid hierover te 
creëren. 
 
We zien de ambities en beloftes vertaald op elke school, maar in 
hoeverre dit ook daadwerkelijk leeft bij de leraren op de scholen is 
wisselend per school en afhankelijk van de directeur. Voor leraren 
staat het bestuur soms erg ver van hen af. Het bestuur zou hier een 
actievere rol kunnen spelen in zijn communicatie naar alle 
medewerkers van DHS. 
 
Eén van de zes beloften luidt “Wij onderzoeken en ontwikkelen onze 
kennis, houding en vaardigheden”. Deze belofte is op bestuursniveau 
en bovenschools in ontwikkeling, met de oprichting van 
leernetwerken. Deze netwerken zijn vrij recent gestart en nu zelf aan 
het onderzoeken wat hun doelen en resultaten moeten zijn. Het 
bestuur kan duidelijker formuleren wanneer het tevreden is over het 
functioneren en de effecten van de leernetwerken. Op deze manier 
kan het bestuur ook concreter laten zien wanneer het vindt dat het 
deze belofte realiseert. Ditzelfde geldt ook voor de andere beloften. 
Wij verduidelijken dit punt aan de hand van het leernetwerk 
Burgerschap. We hebben in ons onderzoek gekozen voor een gesprek 
met vertegenwoordigers van dit leernetwerk, omdat Burgerschap 
hoort bij de basisvaardigheden. We zagen dat het netwerk tot nu toe 
vooral heeft meegewerkt aan een meetinstrument voor Burgerschap. 
Een volgende stap nu is dat het leernetwerk een raamwerk voor 
Burgerschap aanreikt aan de scholen, die het vervolgens vertalen naar 
hun eigen school en vastleggen in hun schoolplan. Veel scholen 
voldoen op dit moment nog niet aan nieuwe wetgeving (artikel 8, 
derde lid, WPO en artikel 11, vierde lid, WEC). 
Het bestuur kan er strakker op toezien dat de aanzet vanuit het 
leernetwerk sneller tot resultaten op de scholen gaat leiden. 
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Een ander onderwerp waarvoor een sterkere sturing en controle 
wenselijk lijkt, is het ‘Anders organiseren’. DHS vindt dat dit naast 
‘Werven’ en ‘Behouden’ het belangrijkste aangrijpingspunt is om het 
lerarentekort het hoofd te bieden. DHS heeft met een Tweedaagse 
een aanzet gegeven aan de scholen om elkaar te vinden op 
gemeenschappelijke thema’s om deze vervolgens in groepen verder 
uit te gaan werken. We zien echter dat de scholen hierin in wisselend 
tempo vorderingen maken. Het bestuur kan hier meer kaders stellen 
zowel inhoudelijk als in tijdsplanning, om zo te sturen op oplossingen 
van goede kwaliteit, die voldoende snel gerealiseerd worden. 
 
Het kwaliteitszorgsysteem van DHS zorgt voor een goede 
verantwoording door de scholen over cijfermatige informatie, zoals de 
resultaten in het primair onderwijs, ziekteverzuim, verloop enzovoort. 
Voor de wat minder harde gegevens, zoals die voor de manier waarop 
de school vormgeeft aan het zicht op de ontwikkeling van de 
leerlingen en op het pedagogisch-didactisch handelen, is de 
verantwoording minder concreet. Het bestuur heeft 
kwaliteitsindicatoren gefomuleerd, maar kan de scholen stimuleren 
hun invulling op deze onderdelen van het onderwijsproces meer 
toetsbaar en concreter te formuleren. Wanneer de scholen dit doen, 
kunnen de bovenschools directeuren hier ook sterker op sturen en er 
beter controle op uitoefenen. Voor de nieuwkomerslocaties zien wij 
dat het kwaliteitsbeleid concreter en specifieker geformuleerd kan 
worden door het bestuur. Met de huidige werkwijze is moeilijk vast te 
stellen welke kwaliteit het bestuur van deze locaties verwacht en of zij 
die kwaliteit ook leveren. 
 
Het is belangrijk dat belanghebbenden kunnen zien welk beleid het 
bestuur voor ogen staat en welke prioriteiten daarbinnen worden 
gesteld. Dat beleid moet zich vertalen in de financiële cijfers. Het 
beleid moet goed zichtbaar zijn in de toelichting bij de 
meerjarenbegroting. Op dit punt kan het bestuur zich nog verbeteren 
door een duidelijkere koppeling te maken tussen de doelen die het 
zich stelt en de concrete middelen die daarvoor ingezet gaan worden, 
inclusief de exacte resultaten die het daarmee wil behalen. Dat kan 
beter toegelicht worden, maar vooral ook concreter. 
 
Ieder bestuur heeft te maken met mogelijke risico’s. Om die reden 
willen wij graag zien wat het bestuur doet om de risico’s in kaart te 
brengen en te voorkomen. Het risico beheer systeem is op zich wel op 
orde maar er kan beter toegelicht worden hoe dit ingezet wordt om de 
risico’s te mitigeren. Ook kan het bestuur toelichten of het evalueert 
of de methodiek daaraan bijdraagt. 
 
Wat moet beter? 
De inrichting van het stelsel van kwaliteitszorg voor de scholen van 
(voortgezet) speciaal onderwijs is onvoldoende. We geven hiervoor 
een herstelopdracht. Het bestuur zorgt er te weinig voor dat deze 
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scholen concrete en toetsbare doelen formuleren voor de kwaliteit 
van hun onderwijs en voor hun resultaten (artikel 19 en 21, vierde lid, 
WEC) De scholen voor (voortgezet) speciaal onderwijs bepalen nu zelf 
bijvoorbeeld of en op welke manier zij zich verantwoorden over de 
onderwijsresultaten. Het bestuur heeft hier op deze manier 
onvoldoende zicht op. Het bestuur zou hierin zelf een positie kunnen 
nemen en met de scholen duidelijke afspraken maken over de manier 
waarop zij zich moeten verantwoorden over de onderwijsresultaten. 
Wellicht kunnend die ook aansluiten bij de afspraken die er gemaakt 
zijn met het samenwerkingsverband. 
 
BKA2. Uitvoering en kwaliteitscultuur: 
Steeds meer samenwerking en leren van en met elkaar. 
  
We beoordelen deze standaard als Voldoende. In het jaarverslag van 
DHS ontbreken een tweetal punten van toelichting door de interne 
toezichthouder. We geven hiervoor een herstelopdracht, waarbij we 
erop vertrouwen dat het bestuur deze herstelt in het volgende 
jaarverslag. 
 
Wat gaat goed? 
Wij zien dat het bestuur een professionele kwaliteitscultuur 
stimuleert. Het bestuur geeft een duidelijke impuls aan de 
samenwerking tussen scholen. Zo heeft het bestuur bijvoorbeeld een 
Tweedaagse georganiseerd, waarin de scholen samenwerking zochten 
in het anders organiseren van het onderwijs, met als belangrijkste 
doel de kwaliteit van het onderwijs op een voldoende niveau te 
houden. Daarnaast bestaan er binnen DHS verschillende 
leernetwerken, en werken de scholen in de Schilderswijk al langere tijd 
samen in een netwerk ‘Samen10plus’. 
 
Een belangrijk centraal element in de kwaliteitszorg is het 
zogenoemde ‘Kwaliteitsbeeld’ dat DHS heeft van de scholen. Voor de 
scholen in het primair onderwijs geldt dat dit beeld veel cijfermatige 
data omvat, wat input is voor bestuur bij een besluit over eventuele 
bijsturing. Het bestuur bespreekt de scholen die opvallen en bezoekt 
deze scholen vaker, indien nodig. 
 
Ook zien wij dat het bestuur zijn maatschappelijke 
verantwoordelijkheid in de aanpak van het lerarentekort heel serieus 
neemt. Het bestuur zet veel in om het  lerarentekort te bestrijden, in 
overleggen met in- en externe partners, in werven en behouden en in 
‘anders organiseren’. 
 
Wat kan beter? 
Wij zien dat het lerarentekort in Den Haag inmiddels dusdanig groot is 
dat het bestuur niet aan de wettelijke vereisten op dit vlak kan 
voldoen. Ondanks de grote inzet van het bestuur zien wij dat deze 
inzet voor sommige scholen nog te weinig oplevert en dat er meer 
nodig is. De scholen kunnen dit probleem niet zelf oplossen. Ook zien 
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wij grote verschillen tussen scholen. Zo is er op sommige scholen een 
coach beschikbaar om de onbevoegde leraren te begeleiden in hun 
ontwikkeling. Op andere scholen is deze er niet, en komt er veel meer 
aan op de (on-)bevoegde leraren zelf. Het bestuur deelt onze mening 
dat er meer nodig is om het hoofd te bieden aan het lerarentekort en 
maakt duidelijk dat schoolbesturen dit landelijke probleem niet alleen 
kunnen oplossen. Het bestuur geeft in alle gesprekken aan dat de 
aanpak van het lerarentekort prioriteit nummer één is en de grootste 
bedreiging vormt voor de kwaliteit en continuïteit van het onderwijs. 
Overigens heeft het bestuur (nog) niet concreet in beeld wat de 
effecten zijn op de kwaliteit en de resultaten. Wel heeft het bestuur 
wekelijks in beeld hoe groot het lerarentekort op zijn scholen is. 
 
Wij stelden vast dat de samenwerking en het leren van elkaar tussen 
de scholen recent een impuls heeft gekregen met de vorming van 
Leernetwerken. Hier kan het bestuur nog veel winst halen. Met een 
sterkere samenwerking en meer kennis van elkaar en elkaars 
problematiek kan het bestuur het solidariteitsgevoel tussen de 
scholen verder bevorderen. 
Zoals het besturingsconcept ‘Scholen in the lead’ op sommige punten 
onduidelijkheid geeft in de verantwoordelijkheidsverdeling tussen 
scholen en bestuur, zo kan ook binnen het bestuur nog concreter 
gemaakt worden wie waarover gaat en/of praat. We hebben het dan 
over de rol- en verantwoordelijkheidsverdeling tussen College van 
Bestuur, Bovenschools Directeuren en Raad van Toezicht. Hetzelfde 
geldt ook ten aanzien van de gemeenschappelijke 
medezeggenschapsraad. 
 
Wat moet beter? 
In het jaarverslag zijn er twee onderdelen die beter moeten. We geven 
hiervoor een herstelopdracht, in het vertrouwen dat het bevoegd 
gezag deze punten herstelt in het volgende jaarverslag. 
Ten eerste moet de intern toezichthouder (de Raad van Toezicht) beter 
toelichten hoe zij daadwerkelijk toezicht houdt op de doelmatige en 
rechtmatige besteding van de rijksmiddelen. Alleen vermelden dat zij 
toezicht houdt, zoals in het laatste jaarverslag, voldoet niet. 
Ten tweede moet de intern toezichthouder beter toelichten op welke 
wijze hun toezicht bijdraagt aan een beter bestuur. 
 
BKA3. Evaluatie, verantwoording en dialoog: 
Bestuur neemt belangrijke rol in maatschappelijk debat. Interne 
dialoog is sterk verbeterd. 
 
Tot slot beoordelen we de standaard Evaluatie, verantwoording en 
dialoog ook als Voldoende, met een herstelopdracht voor de 
verantwoording en toelichting op de besteding van de gelden voor 
passend onderwijs. Ook bij deze herstelopdracht vertrouwen we erop 
dat het bestuur dit herstelt in het volgende jaarverslag. 
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Wat gaat goed? 
We hebben het besef van zijn maatschappelijke verantwoordelijkheid 
van het bestuur al eerder genoemd. Vanuit deze verantwoordelijkheid 
zorgt DHS voor betrokkenheid op en het gesprek met veel externe 
partners, zoals onder meer de gemeente, de G5, de Pabo’s, de 
samenwerkingsverbanden, zorgpartners, andere besturen en de PO-
raad. 
 
De interne dialoog met de gemeenschappelijke 
medezeggenschapsraad (GMR), die tijdens het compacte vierjaarlijks 
onderzoek in 2021 verstoord was, is sterk verbeterd. Dit geven zowel 
de GMR zelf, als het college van bestuur als de raad van toezicht in de 
gesprekken met ons aan. De dialoog is constructief en het 
gemeenschappelijke doel, de zorg voor goed onderwijs, is weer 
teruggevonden. 
 
Ook goed is dat DHS enige tijd geleden de audit een belangrijke plek 
heeft gegeven in het evalueren van de kwaliteit van de scholen. Wij 
zien dat deze audits, die gedaan worden door daarvoor opgeleide 
DHS-medewerkers (directeuren en andere personen) een kritisch 
beeld van de scholen geven en daarmee hun doel goed bereiken. Door 
Corona is er vertraging opgelopen in de uitvoering van de audits. Zo 
zijn de scholen voor (voortgezet) speciaal onderwijs nog niet aan de 
beurt gekomen. 
 
Het bestuur heeft in grote lijnen door de evaluatie van de hem 
beschikbare informatie goed zicht op de kwaliteit van de scholen. Dit 
blijkt onder meer uit het feit dat het bestuur terecht twee scholen 
heeft voorgedragen voor de waardering Goed. Beide scholen hebben 
deze waardering ook gekregen. 
Tot slot is het positief dat de DHS-scholen aangeven voldoende 
ondersteuning te ervaren vanuit het bestuur, wanneer zij dat nodig 
hebben. 
 
Wat kan beter? 
Bij BKA1 hebben wij aangegeven dat de scholen hun doelen meer 
concreet en toetsbaar kunnen formuleren. Wanneer de scholen dit 
doen zal ook hun verantwoording over de realisatie van de doelen en 
de dialoog daarover sterker worden. 
Ten tweede hebben wij gezien dat de collega’s in de scholen voor 
(voortgezet) speciaal onderwijs en op de Nieuwkomerslocaties meer 
expertise op hun vakgebied hebben dan het bestuur. Het bestuur kan 
zijn expertise hierin verder ontwikkelen, wat de dialoog met de 
scholen zal versterken. 
Ten derde stellen wij vast dat de zelfevaluaties van en door de scholen 
veel concreter en kritischer mogen zijn. De zelfevaluaties die wij nu 
gezien hebben geven wel een beeld, maar dit beeld is te weinig 
waarderend en gaf te weinig systematisch, onderbouwd en concreet 
de ‘bewijsvoering’ aan. Vooral bij de scholen die opgaan voor een 
waardering Goed verwachten wij dat het bestuur/de scholen 
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aangeven wat goed gaat, welke standaarden als goed gewaardeerd 
kunnen worden en waarom deze boven de basiskwaliteit uitstijgen. 
Ten vierde kan het bestuur het auditrapport een nog grotere plaats 
geven in de kwaliteitscyclus, door erop toe te zien dat de school de 
juiste auditvraag stelt en sterker te controleren wat de school met de 
bevindingen doet. In veel gevallen gaat dit al goed, maar in het 
gesprek met meerdere directeuren begrepen wij ook dat de school de 
auditvraag nu veelal zelf formuleert en dat de uitkomst van de audit 
nu door hen als een advies kan worden ervaren. 
Ten vijfde kan het bestuur de scholen meer meenemen in wat het 
doet. Zo lijken de teams op de scholen met een nijpend lerarentekort 
niet goed op de hoogte van de vele inspanningen die het bestuur 
doet, en voelen zij zich soms wat in de steek gelaten. Meer 
communicatie door het bestuur zou dit mogelijk kunnen verhelpen. 
Ten zesde zien wij dat binnen DHS het gesprek over ‘wat is goed 
onderwijs’ nog niet vaak of niet expliciet gevoerd wordt en dat de 
gezamenlijke kwaliteitscriteria hiervoor verder geconcretiseerd 
kunnen worden. Het bestuur kan de dialoog hierover binnen en 
tussen scholen stimuleren. Tijdens de verificatieonderzoeken stelden 
wij bovendien vast dat wij kritischer lijken op de kwaliteit van 
didactische vaardigheden van leraren dan de scholen. 
De laatste twee punten betreffen de verantwoording aan stakeholders 
in het jaarverslag. 
Het risico beheer systeem is, zoals wij al eerder bij BKA1 aangeven, op 
zich op orde. Het bestuur kan echter beter toelichten hoe dit ingezet 
wordt om de risico’s te mitigeren. Ook verwachten wij dat het bestuur 
evalueert of de methodiek daaraan bijdraagt. Wij verwachten dat het 
bestuur zich hierover in het jaarverslag verantwoordt. 
Het laatste punt betreft het passend onderwijs. Het bestuur geeft te 
weinig inzicht in hoe het de middelen voor passend onderwijs 
daadwerkelijk besteedt en welke resultaten het daarmee behaalt. We 
verwachten hierover een meer concrete verantwoording en 
toelichting in het jaarverslag. 
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2.2. Overige wettelijke vereisten 

Ten aanzien van de overige wettelijke bepalingen hebben wij de 
volgende tekortkomingen aangetroffen. 
 
De belangrijkste, waar we eerder in dit rapport al uitgebreid op in zijn 
gegaan, is het feit dat DHS niet op alle scholen voldoende bevoegd 
personeel heeft. We hebben toegelicht hoe het bestuur dit als zijn 
topprioriteit ziet. We spreken over deze tekortkoming af dat het 
bestuur hierover regelmatig in gesprek blijft ons en ons minimaal 
twee maal per jaar informeert over de ontwikkelingen binnen het 
bestuur. 
 
Een tweede tekortkoming is dat niet alle scholen voldoende 
duidelijk zijn (in schoolgids en/of website) over de vrijwilligheid van de 
ouderbijdrage. Wij verwachten dat het bestuur hier beter op toeziet. 
Bij een volgend onderzoek zullen wij controleren of deze 
tekortkoming hersteld is. 
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Tekortkoming Wat verwachten wij van het 
bestuur? Wat doen wij? 

Bestuur 

BKA1 
Het stelsel van kwaliteitszorg voor 
het (voortgezet) speciaal onderwijs 
functioneert onvoldoende (artikel 19 
en 21, vierde lid, WEC). Wij zien 
onvoldoende concrete doelen voor 
de resultaten en de kwaliteit van het 
onderwijsproces. 
 

Het bestuur zorgt voor een 
schriftelijke verantwoording over 
deze herstelopdracht over één jaar 
(uiterlijk per 1 september 2023). 

Ter verificatie van de verantwoording 
door het bestuur voeren wij één à 
twee gezamenlijke schoolbezoeken 
uit in het (voortgezet) speciaal 
onderwijs (de bovenschools 
directeur samen met een inspecteur), 
in het derde of vierde kwartaal van 
2023. 
 

BKA2 
Verslag intern toezichthouder (artikel 
17c lid 1 onder e WPO, artikel 24e1 lid 
1 onder e WVO, 
artikel 28i lid 1 onder e WEC). 

Het bestuur zorgt ervoor dat de 
intern toezichthouder in de 
eerstvolgende jaarverslaggeving 
verantwoording aflegt over hoe hij 
het toezicht op een doelmatige 
besteding van rijksmiddelen heeft 
uitgevoerd.  

Wij vertrouwen er op dat het bestuur 
het onvolledige onderdeel in de 
eerstvolgende jaarverslaggeving 
opneemt. 

BKA2 
Verslag intern toezichthouder 
(artikel 17c lid 1 onder e WPO, artikel 
24e1 lid 1 onder e WVO, artikel 28i lid 
1 onder e WEC). 

Het bestuur zorgt ervoor dat de 
intern toezichthouder in de 
eerstvolgende jaarverslaggeving 
verantwoording aflegt over hoe 
intern toezicht bijdraagt aan een 
beter bestuur.  

Wij vertrouwen er op dat het bestuur 
het onvolledige onderdeel in de 
eerstvolgende jaarverslaggeving 
opneemt. 

 

2.3. Afspraken over vervolgtoezicht 

Voor de wettelijke tekortkomingen krijgt het bestuur 
herstelopdrachten die in onderstaand schema staan vermeld. 
De jaarlijkse prestatie- en risicoanalyse en/of urgente signalen kunnen 
de inspectie daarnaast aanleiding geven het vervolgtoezicht 
verder aan te scherpen. 

De reden dat wij het herstel grotendeels overlaten aan het bestuur is 
dat we constateren dat het bestuur op dit moment in staat is de 
kwaliteit van het onderwijs voldoende te waarborgen. Voor de 
herstelopdracht bij BKA1 spreken wij af de verantwoording van het 
bestuur te verifiëren. Voor de overige herstelopdrachten gaan we 
ervan uit dat het bestuur zelf zorgt voor herstel en achten we een 
verificatie hiervoor niet noodzakelijk. 
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Reactie van het bestuur 3 . 
Hieronder geeft het bestuur aan op welke wijze het de bevindingen uit 
het onderzoek betrekt bij de verdere ontwikkeling van de bestuurlijke 
kwaliteitszorg. 
 
Onze missie is onze leerlingen voor te bereiden op de wereld van 
morgen. Deze missie hebben we verwoord in 6 beloften aan kinderen 
en hun ouders: vaste waarden om te werken aan goed onderwijs voor 
iedere leerling. Vanuit deze beloften werkt iedere school van De 
Haagse Scholen aan goed onderwijs, passend bij de leerlingen, de 
ouders en de wijk. Dit vormt de basis van onze kwaliteitszorg. We zijn 
blij dat de inspectie deze missie terug ziet in het onderwijs op onze 
scholen en opmerkt dat we sturen op steeds meer samenhang en 
verbinding hierin. Ook waarderen we de bevinding dat we als stichting 
voor openbaar onderwijs in een sterk gesegregeerde stad onze 
maatschappelijke verantwoordelijkheid nemen. Dit onderzoek vindt 
plaats in een complexe tijd waarin onze scholen te maken hebben met 
een ernstig personeelstekort, een vluchtelingencrisis en de naweeën 
van de Coronapandemie. Samen zoeken we voortdurend naar 
manieren om ieder kind het best mogelijke onderwijs te blijven 
bieden. 
 
Het uitgangspunt van onze kwaliteitszorg is dat we ons continu blijven 
ontwikkelen en dat we blijven open staan voor nieuwe 
ontwikkelingen. Het rapport geeft ons vertrouwen dat we de juiste 
stappen zetten en de herstelopdrachten geven ons meer focus in de al 
ingezette ontwikkelingen. Onlangs heeft de eerste audit 
plaatsgevonden op basis van onze interne auditsystematiek binnen 
ons speciaal onderwijs. Daarmee is de eerste stap gezet richting een 
meer eenduidige sturing op kwaliteit binnen het speciaal onderwijs. 
 
Ook erkennen we dat onze begroting beleidsrijker kan worden 
gemaakt, met een duidelijkere koppeling tussen doelen en middelen. 
In het Bestuursplan 2022-2025 (vastgesteld na het 
inspectieonderzoek, niet meer beoordeeld) is hierin al een belangrijke 
stap gemaakt. We streven naar verdere verbetering op dit punt. 
Daarnaast signaleert de inspectie enkele verbeterpunten ten aanzien 
van het jaarverslag. Ook die zullen worden opgepakt. 
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Inspectie van het Onderwijs 
Postbus 2730, 3500 GS Utrecht 
T-algemeen 088 6696000 
T-loket (voor vragen) 088 6696060 


	Samenvatting
	Inhoudsopgave
	Opzet van het vierjaarlijks onderzoek
	Resultaten vierjaarlijks onderzoek bestuur
	Reactie van het bestuur

